
11 грудня відбулася 
ІV Всеукраїнська 
науково-практична 
к о н ф е р е н ц і я 
«Охорона навко-
л и ш н ь о г о 
с е р е д о в и щ а  
п р о м и с л о в и х 
регіонів як умова 
сталого розвитку 
України». До складу 
оргкомітету увійшли 

не тільки представники ЗДІА 
(а саме ректор академії В. І. 
Пожуєв), але й відомі фахівці 
України, міста та області. 
Це перший заст. міністра 
охорони навколишнього 
середовища України 
Чорнокур І.Г., директор 
департаменту Державного 
екологічного моніторингу 
Н.Б. Овчинникова; ст. коор-
динатор проектів сектора 

охорони довкілля Міжнародного банку реконструкції та розвитку 
О.О. Слензак; міський голова Є.Г.Карташов; Л.І. Завгородня 
- голова постійної комісії міської ради з екології; І.Л. Бройде - 
начальник управління з питань екології Запорізької міської ради; 
А.І. Севальнєв – заслужений лікар України, головний державний 
санітарний лікар Запорізької області; М.М. Сілін - голов. спеціаліст 

Цього року конференція відбулася 
впродовж 5-6 грудня, в її роботі взяли 
участь загалом 172 учасника. 

Було представлено 107 доповідей, у тому 
числі 33 — від колег-освітян з 14-ти вищих 
навчальних закладів регіонів України. 

До нас завітали гості з трьох місцевих 
ВНЗ, а також з Києва, Харкова, Одеси, 
Херсону, Сімферополя, Кривого Рогу, 
Маріуполя.

На пленарному засіданні були заслухані 
концептуальні доповіді начальника управ-
ління освіти та науки Запорізької ОДА  О. 
Г. Вєрозубова та ректора ЗДІА професора В. 
І. Пожуєва. Із змістовними повідомленнями 
виступили провідні науковці та педагоги 
академії. 

Активну участь у роботі секцій конфе-
ренції взяли співробітники академії з кафедр 
ЕС, ОМТ, МО, ПЗАС, ФБМЕ, ОіА, ГЕ... 

Учасники конференції з цікавістю 
вислухали змістовні доповіді професорів 
Павлова І.Д., Шамровського О.Д. і  Остапової 
Г.М., доцентів Безверхого А.І., Полякової 
Н.П. і Мельник В.В., ст. викладачів Сивко 
Р.І. та Юдачова А.В.

За результатами обговорення доповідей 
учасниками конференції прийняті «Рекомен-
дації щодо найбільш ефективних шляхів 
подальшого впровадження в навчальний 
процес кредитно-модульної системи підго-
товки фахівців”, на основі матеріалів 
конференції сформовано збірник тез допо-
відей загальним обсягом 16,3 умовних 
друкарських аркушів.

За наслідками VIII Всеукраїнської нау-
ково-методичної 
к о н ф е р е н ц і ї 
видано наказ по 
ЗДІА, у якому 
в і д з н а ч е н і 
к а ф е д - р и , 
с п і в р о б і т н и к и 
яких взяли 
актив-ну участь у 
роботі конференції 
та автори най-
більш цікавих і 
змістовних допо-
відей.

Всеукраїнська науково-методична конференція „Кредитно-модульна система 
підготовки фахівців” на базі ЗДІА та Запорізької облдержадміністрації 8-й рік поспіль 
проводиться за сформованим МОНУ планом організації і проведення конференцій та 

семінарів у ВНЗ МОНУ. 

з охорони природи та радіаційній безпеці ВАТ «Запоріжсталь»; 
О.М.Сквирський - голова постійної комісії з питань екології та 
природокористування обласної ради; С.М. Федоренко - начальник 
Державної екологічної інспекції області – головний Державний 
інспектор з охорони навколишнього природного середовища 
області; Г.А. Золотарьов – начальник Державного управління 
охорони навколишнього природного середовища області.

Відповідальність за проведення конференції лягла на плечі  
завідувача кафедри охорони навколишнього середовища Г.Б. 
Кожемякіна – директора Центра промислової екології, діючого на 
базі ЗДІА, М.О. Тіщенкову – молодшого наукового співробітника 
кафедри охорони навколишнього середовища академії, К.М. 
Лазарську, головного спеціаліста відділу промислової екології 
управління з питань екології міської ради. 

Як зазначила у своїй доповіді к.т.н., доц. ДДТУ Крюковська 
О.А., постійний розвиток промисловості, недосконалість систем 
спалювання паливо-повітряної суміші та очищення продуктів 
горіння в транспортних засобах, надмірне ущільнення забудов в 
містах, нераціональне використання природних ресурсів, незначне 
фінансування природоохоронних програм – все це негативно впливає 
на навколишнє середовище та може призвести до екологічних 
криз... Незважаючи на погіршення екологічної ситуації, урбанізація 
не припиняється, а, навпаки, постійно прогресує. Тому важливість 
і актуальність таких заходів, які раз за разом проводяться на базі 
ЗДІА, важко переоцінити. 

Екологічні проблеми зачіпають життєві інтереси кожного 
громадянина, їхнє розв’язання неможливе без активної участі 
широких верств населення області та неурядових організацій. 
Розширення участі громадськості в формуванні рішень з охорони 
довкілля, використання ресурсів та екологічної безпеки та 

поліпшення взаємодії з громадськістю і надалі зали-
шається одним із пріоритетів Держуправління охорони 
навколишнього середовища в Запорізькій області.

Рівень, на якому проводяться щорічні науково-практичні 
конференції з охорони навколишнього середовища — дуже 
високий. Цього разу репортаж з місця проведення події 
транслювали всі запорізькі телекомпанії. Кожен учасник 
отримав презентаційний пакет з комплектом матеріалів 
конференції в друкованому й електронному вигляді, 
календарями, фотоальбомом...



При ситуації, коли історичний розвиток не лише нашого суспільства, але й всього 
людства приречено на невизначеність і альтернативність, проблеми світоглядної орієнтації 
людини, усвідомлення нею свого місця та ролі в суспільстві, цілі та сенс соціальної й 
особистої відповідальності за свої вчинки стають головними. Сакраментальні питання 
філософії - “Що я є в своїй суті?” і “Де ми зараз і куди йдемо?” - встають як ніколи часто 
й  з небаченою гостротою. Філософія більш, 
ніж будь-яка інша галузь знань, потребує 
дискусій. Де немає свободи дискусій, там 
немає й справжньої філософії... 

Повільно, але неухильно проходить 
страх наших людей перед адміністративно-
бюрократичним свавіллям, що стимулює 
інтерес до оригінальних філософських ідей. 
Зверніть увагу, наскільки волелюбнішими 
ми стали, в кожного виникло бажання 
сказати щось своє, сокровенне. Духовна 
спрага пізнавати та ділитися пізнаним з 
людьми вимагає утамовування.

У пошуках адекватної форми задоволення 
цієї фундаментальної людської потреби 
ми зупинилися на створенні дискусійного 
філософського клубу. Підтримка задуманого 
кафедрою з боку  адміністрації, перш за 
все — проректора з НВР, забезпечило 
оперативність її реалізації. Вже за два тижні 
після прийняття рішення відбулася перша 
зустріч у клубі. 

Ми передбачаємо обговорювати найрізно-
манітніші питання, що стоять сьогодні в 
центрі філософських дискусій. Це й проблеми суті, шляхів і перспектив розвитку нашого 
суспільства та людства в цілому, вітчизняної культури та світової цивілізації, питання, що 
стосуються буття людини у філософському, культурологічному та релігіознавчому аспектах. 
У планах клубу — використання різних організаційних форм: тематичні засідання, пам’ятні 
читання, обговорення та огляди нових публікацій, реферування першоджерел й інше.

Тематичні засідання ми будемо прагнути робити як своєрідне запрошення до дискусії, 
віддаючи перевагу тим доповідям, в яких розміщені суперечливі, часом парадоксальні, 
але, поза сумнівом, цікаві думки, представлена оригінальна позиція автора, неординарний 
підхід до будь-якої проблеми. 

Вже перше засідання нашого клубу на тему “Етногенез і Східно-європейська цивілізація 
(за працями Л. М. Гумільова)” продемонструвало вдалий вибір. Доказом цього є повна зала, 
неослабний інтерес до проблеми впродовж всього вечора, жива дискусія в доброзичливій 
обстановці… Наступне засіданні клубу на тему “Глобальна екологічна катастрофа: міф і 
реальність” (основний доповідач - доцент Барякін В.М.) відбудеться 9 лютого в ауд.322. 
Там ми продовжимо творчий пошук змістовних і організаційних форм нашої роботи. 
Запрошуємо всіх, хто бажає взяти участь в обговоренні цієї проблеми, запропонувати свої 
теми для дискусій.  Чекаємо на вас! ».
Доцент кафедри філософії Пашков В.В

«На початку грудня 1998 року за 
ініціативою кафедри філософії відбулися 
засновницькі збори філософського клубу 
ЗДІА. Головою був обраний Пашков В.В., 
співголовами Желябіна Н.К. і Шамровський 
О. Д., науковими консультантами — Ворон-
кова В.Г. і Барякін В. Н. 

Що спонукало їх створити Філософський 
клуб? Яка головна мета? Якими є найближчі 
перспективи? Адресуємо ці питання голові 
філософського клубу. 

Яскраві події грудня...
10-річчю Філософського клуба ЗДІА присвячується... 

Запорізький письменник Григорій 
Лютий – поет, перекладач, автор семи 
книг і пісенника — стоїть на порозі свого 
ювілею. 7 лютого голові обласної організації 
Національної Спілки письменників 
України Г. Лютому виповнюється 55 років. 
Напередодні цього свята Філософський 
клуб ЗДІА присвятив поезії нашого 
земляка засідання листо-пада.
Інформативно: Григорій Іванович Лютий 

народився  в Гуляйполі на Запоріжжі 7 лютого 1949 року в сім’ї вчителів. 
Освіта — вища філологічна. Друкуватись у періодиці почав із 1964 року. 
Видав поетичні книги “Крилатий корінь”, “Крона вічності”, “Червона літера 
вогню”, “Хліб любові”, “Я воду пив з твого лиця”, “Гуляйполе”,   дитячу збірку 
“Світлана” та інші.     

Представляв українську поезію на багатьох всеукраїнських і міжнародних форумах. 
В тому числі був єдиним делегатом від Спілки письменників України на Всесвітньому 
фестивалі молоді і студентів у Москві в 1985 році. Нині живе в Запоріжжі, очолює 
Запорізьке відділення Національної Спілки письменників України.

28 листопада 2008 р. відбулося чергове, але досить неординарне засідання «ФК ЗДІА», 
присвячене темі: «Філософія поетичного слова». 

Репортаж та фотосесія — на офіційному сайті ЗДІА. 

В ніч неприкаяну, мов у колодязь, падаю.
Боже, любов мою зможе всяк звати зрадою!
Я признаюсь тобі — 
                           наче стежині батьківській.
Грішно молюсь в журбі — 
                           права не маю знать якій.

Ти не свята. Чому ж — 
                        наче торкаюсь вічності..
.Лиш не сахнись мене, 
                         я не благаю вірності.
Не розіпну тебе, не закатую клятвою.
Дай розіпну косу — 
                        долю обманим клятую.
Наче мале дитя, й горе-біда заграється. 
На волосинці світ весь 
                        на твоїй тримається...
Пізно горить наш мак,  

                          сонця чи стане вирости?
Ми перестрілись так — 
                          наче вселенські сироти.
Не убивай себе днів павутинням, 
                                               бджілонько. 
Зглянься, без тебе світ вже 
                         не воскресне,  жінонько.
Наче з душі сльоза, вийди ходою тихою.
Я не люблю тебе. Я вже тобою дихаю...

У пошуках того, як найкраще відзна-
чити 10-річчя Філософського клубу, ми 
вирішили запросити читачів в мандрів-ку 
до минулого. Як саме створювався 
Філософський клуб десять років 
потому — в статті десятирічної давнини 
Во-лодимира Васильовича Пашкова, 
колиш-нього голови клубу, доцента 
кафедри, а нині ректора Запорізького 
інституту післядипломної педагогічної 


